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Information från

E fter att de vanliga beteskramarna 
Gunnela Ståhle och Johan Beck-Fries 
nu återigen skrivit insändare ihop 
med djurrättsaktivister, har debatten 

om beteskravet blossat upp igen. Denna gång 
har till och med landsbygdsminister Peter 
Kullgren gått ut och förklarat hur utrednings-
läget kring beteslagen ser ut. Hur kan Gunnela 
och Johan gång efter annan liera sig med 
Djurens rätt som inte vill ha några djur alls?

SJÄLVA LAGEN ÄR ETT PROBLEM
Vi upplever det som oerhört tröttsamt att alla 
tror sig veta bättre än oss som sköter djuren. 
Det finns för- och nackdelar med nötkreatur 
på bete. Det finns däremot ingen fördel med 
en lag på bete. 

Vi listar här fördelar och nackdelar med 
bete. En del är på båda sidor beroende på 
gårdens förutsättningar. Alla har olika för-
utsättningar. Det är därför det är så viktigt att 
vi kan välja själva.

FÖRDELAR MED BETESDRIFT
• Kan vara ett billigt sätt att producera mjölk 

och kött med rätt förutsättningar 
• Kan vara bra för de djur som har klöv-  eller 

benproblem. 
• Ger uppbundna djur en större möjlighet 

att röra sig
• Kan vara bra ur reklamsynpunkt  

för mejerierna
• Gynnar en del insekter
• Gynnar den biologiska mångfalden vid 

bete i naturbetesmark
• Ger öppnare landskap när naturbetesmark 

hålls öppen
• Ger en möjlighet att utnyttja mark som 

inte går att bruka med maskiner till mat-
produktion genom djuren

• Kan ge högre mjölkproduktion om förut-
sättningarna är bättre utomhus än inomhus

NACKDELAR MED BETESDRIFT 
• Stor risk för parasitangrepp framförallt på 

unga djur
• Näst intill omöjligt för större besättningar 

att ha mjölkkorna ute på grund av det 
stora behovet av närliggande mark som tål 
trampet från korna i ur och skur

• Ökar kostnader i form av stängsel, tillsyn, 
med mera

• I de flesta fall blir det en sämre tillväxt än 
vid utfodring i stallet

• Sommarsår och solbrända spenar är ett 
bekymmer, smärtsamt för korna

• Svårare att få korna att gå till mjölkrobotarna 
• Lägre mjölkavkastning
• Stor risk för näringsläckage när många kor 

samlas på små ytor
• Stor risk för att få uppskrämda och ut-

skrämda djur i områden med varg
• Dygnet runt jour för att kunna ta hand om 

djur som rymmer
• Jourersättning borde betalas ut men oftast 

har ägaren till djuren denna jour utan 
ersättning

• Ny teknik i form av aktivitetsmätning, 
hälsoövervakning, med mera, kan inte 
användas på rätt sätt

• Cellhalten ökar på sommaren i Sverige. 
Detta i högre utsträckning än länder utan 
beteskrav

• Minskad möjlighet till en välbalanserad 
foderstat vilket ger högre klimatpåverkan i 
mejeriernas klimatberäkningar

• Sämre markutnyttjande än att skörda 
när det är åkermarksbete. Detta ger lägre 
poäng vid klimatberäkningar

• Stor risk för bland annat klövspalts-
inflammationer vid blöt väderlek

• Större risk för att djuren dricker otjänligt 
vatten när vattenpölar blandas med gödsel

• Sämre utnyttjande av gödseln eftersom den 
hamnar närmast ladugården istället för på 
de marker där den som bäst behövs

• Ökad risk för andra sjukdomar som pink 
eye, sommarsjuka, med mera 

• Risk för anmälningar från allmänheten när ett 
djur blir halt eller får något sår eller liknande

• De yngre djuren är inte anpassade till att 
klara sig på bara bete. Att släppa en 3–4 
månaders kalv på bara bete är närmast att 
jämföra med att svälta dem

• Kan ge klöv och benproblem
• Kan vara dålig reklam när djuren frivilligt 

lägger sig på skitiga områden i betesmarken
• Insekter stressar djuren, vållar lidande och 

ibland dödsfall vid t ex knottangrepp
• Det är svårt att näringsförsörja djuren på 

naturbetesmark 
• Giftiga växter kan dyka upp på betesmarken
• Djurägarens psykiska hälsa påverkas 

negativt dels av att ständigt oroa sig för att 
djuren ska rymma eller för vargangrepp 
samt att behöva släppa ut djur trots att 
man anser att det inte är bra för dem

• Oro för oanmälda beteskontroller
• Svårare för djurägaren att vara ledig på grund 

av den högre artbetstidsåtgången. Dessutom 
blir det svårare med de anställdas semestrar

• Sämre tillsyn av djuren eftersom de går 
utspridda på olika marker ofta ganska långt 
från gården

FÖRDELAR MED BETESLAGEN
Vi har svårt att hitta någon fördel med denna lag.

NACKDELAR MED BETESLAGEN
• Mejerierna har inte möjlighet att ta extra 

 betalt för sina produkter då det är ett lagkrav 
• Politikerna behöver inte betala extra för att få 

ut djuren på bete eftersom det är lag på bete
• Vi kan inte välja det vi tycker är bäst för 

det enskilda djuret 
• Gång efter annan hävdas det från konsu-

mentorganisationer att det enda skälet till 
att köpa svenskt är beteskravet. En hemsk 
inställning! Det innebär att de inte bryr sig 
om att vi erbjuder arbetstillfällen, mat-
försörjning eller för den delen, biologisk 
mångfald i Sverige

• Konsumenten köper redan nu runt 50 
procent importerade mjölkprodukter. De 
allra flesta bryr sig därmed inte om vare sig 
beteskrav eller öppna landskap

• Sverige har en livsmedelsstrategi som efter-
frågar ökad produktion. Varför inte börja 
med att ta bort det mest avvikande krav 
vi har jämfört med övriga EU, nämligen 
beteskravet?

Återigen en betesdebatt…

Sveriges Mjölkbönder startades 2006 med syftet att öka lönsamheten 
och förbättra villkoren för svensk mjölkproduktion. Från och med juni 
2019 ingår en prenumeration på Lantbrukets Affärer i medlemskapet 
och därmed lyfter tidningen de frågor som är relevanta för oss. 
På vår hemsida www.sverigesmjolkbonder.se finns all information om oss.

Var aldrig ensam vid en kontroll!

T yvärr har det nu hänt igen  
– en mjölkproducent tog livet  
av sig efter en kontroll. Detta 
ser ut att hända allt oftare. 

Denna gång var det efter en Arlagårds-
kontroll, tidigare har det hänt efter 
länsstyrelsekontroller. Det verkar som att 
inte bara kontrollerna blivit hårdare utan 
också sättet som kontrollanter uttrycker 
sig, i både text och tal.

Denna utveckling är djupt tragisk men 
inte förvånande eftersom kraven på oss höjs 
hela tiden. ”Det här yrket är för tufft”, sade 

en av våra medlemmar för ett tag sedan 
och det är så det har blivit. Vid ett krets-
möte inom ett av våra mejerier hoppade en 
förtroendevald av på grund av utbrändhet. 
Pressen på oss blir allt hårdare.

KONTROLLHYSTERIN
Vi måste givetvis på alla sätt arbeta för att 
få stopp på den här kontrollhysterin och de 
ständiga regelskärpningarna samt den ökade 
byråkratin. Detta kommer tyvärr att ta tid 
eftersom allt för få av våra föreningar har 
insett allvaret. 

Vår uppmaning till alla djur producenter, 
oavsett om det är inom mjölk eller kött-
produktion, är därför att ni alltid har 
någon annan person med er vid kontrollen. 
Det kan vara en granne, kollega eller en 
anställd. Vill ni ha hjälp eller bara prata av 
er, kan ni kontakta någon av oss i styrelsen 
så försöker vi hjälpa er.

Vi vill inte höra talas om fler självmord 
och annat elände. Det får vara nog nu!

Styrelsen för Sveriges Mjölkbönder

ordförande
Claes Jonsson
070-301 09 31
bankebolet@gmail.com

vice ordförande
Ulrik Isleborn
070-252 90 27
isarydab@gmail.com

andre vice ordförande
Mats Karlsson
070-395 48 66
emg.karlsson@gmail.com

D en 2 maj genomförde Små-
företagarna i samarbete med 
oss i Sveriges Mjölk bönder, 
Sveriges Jordägarförbund, 

 Sveriges Spannmålsodlare och Sveriges 
Frö- och Oljeväxtodlare en utfrågning av 
ett antal kandidater som ställer upp i  valet 
till EU-parlamentet. De med verkande 
 partierna var M, S, SD, C KD, MP och 
L. Claes Jonsson och Johan Arnoldsson 
 representerade Sveriges Mjölkbönder. 

KLIMAT OCH DJURSKYDD
Det mest glädjande var att enigheten 
 åt minstone utåt sett är stor vad gäller  
insikten om att lantbruket har för  
dålig  lönsamhet. Den biten verkar alla 
 förstå. Trots det, vill L ha mer frihandel. 
Flera vill ha höjda djurskydds krav inom 
EU.

Insikt finns men pengar saknas
Det är också stor enighet om att det måste 

göras klimatåtgärder. Den gröna omställningen 
måste påskyndas. Vad det är för klimatåtgärder 
och vad den gröna omställningen innebär i 
praktiken är svårt att få direkta svar på.

NYA PENGAR BEHÖVS 
En annan fråga som är uppe bland de 
flesta av politikerna är behovet av biologisk 
mångfald. Vår uppfattning är att det gått så 
mycket mode i orden klimatomställning, 
grön omställning och biologisk mångfald att 
ingen, eller väldigt få, egentligen vet vad det 
är som ska ske.

En sak blev helt klarlagd, ingen vet vart 
pengarna ska komma ifrån.  Möjligen kan 
 finansiering ske via befintliga EU-stöds-
pengar, men ingen av kandidaterna kunde på 
ett bra sätt förklara hur. En sak är säker, nya 
pengar behövs till lantbruket. 


